
 

 

 

 

 

 

Deltagere: 

Inger Lauridsen - Sydvestjysk Landboforening   

Finn Ladegaard – Medlem af Udvalget for Plan og Teknik 

Hanne Voetmann - Friluftsrådet  

Laurids Bjerre – Danmarks Jægerforbund  

Steen Thomsen – Varde Sportsfiskerforening  

Merete Vigen Hansen – Danmarks Naturfredningsforening  

Bent Jakobsen– Dansk Ornitologisk Forening 

Lene Frandsen – Vardemuseerne  

Bjarne Eg – Dansk Akvakultur  

Morten Vinding - Naturvejlederforeningen Danmark  

Claus Brink – Formand for Naturparkrådet  

Preben Friis-Hauge – Formand for Udvalget for Plan og Teknik  

Klaus Fries – Centerleder Naturcenteret  

Ole Bækby Nielsen – NaturKulturVarde  

Samir Mujkanovic – Udviklingskonsulent 

Jan Pedersen - Naturcentret 

Tanja Klint – Referent  

 

Afbud:  

Hans Peter Due – Teknik og Miljøchef  

Lars Kristensen – Familielandbruget Sydvest  

 

 

Dagsorden Referat 
1. Velkomst og orientering  

/Formanden Preben Friis-Hauge 
 

Preben byder velkommen til Grønt Råd og nyt 
medlem, Bent Jakobsen fra Dansk Ornitologisk 
Forening. Det er årets sidste møde og der gøres 
kort status over årets aktiviteter.  
 
Man forventer lige så mange spændende 
aktiviteter i 2024, som i 2023. Nogle af de ting som 
kommer til at fylde er:  

• Natura2000 handleplan 

• Udtagning af lavbundsjorde  

• Naturpark Vesterhavet skal have revideret 
naturparkplan  

 

2. Kystvandråd 
              / Klaus Bertram Fries  

 

Klaus Fries giver en kort opdatering på 
Kystvandrådets arbejde. Se PowerPoint  
 
Forventer at man snart kan komme med forslag til 
fordelingen af virkemidler, så Kystvandrådet kan 
komme med anbefalinger om hvilke virkemidler 
der bedst kan anvendes i de lokale løsninger.  

Den 7. december 2023 

Kl. 13.30 – 16.00 – Rådhuset, Bytoften 2, 6800 Varde 

Møde i Grønt Råd 



 

 

 
Samir Mujkanovic, som er tovholder på indsatsen, 
giver også en kort opdatering på arbejdet. 
 
Merete Vig Hansen spørger indtil om der er noget 
banebrydende nyt? 
- Det er nyt at man er begyndt og kigge lokalt, hvor 
man tidligere har arbejdet med landsdækkende 
modeller.  
 
Steen Thomsen spørger indtil, hvem der træffer 
dem endelige beslutning om hvilke metoder man 
vælger at bruger?  
- Kystvandrådet vil beslutte hvilke anbefalinger de 
sender videre til Miljøstyrelsen. Det vil være 
Miljøstyrelsen der skal vurdere om det giver 
anledning til ændringer af indsatsbehovene og 
virkemidler.  
 
 

3. Evaluering af Naturseminar 
 
Tidligere oplægsholdere til Naturseminar 
       Naturseminar 2017: 

- Lars Brinch Thygesen – Danmarks 
Sportsfiskerforbund  

- Bo Håkonsson – Danmarks 
Naturfredningsforening  

- Anne Robenhagen Ravnshøj – SAGRO  
Naturseminar 2018:  
- Anne Husum Marboe – Hvordan 

bruger vi verdensarven?  
- Emil Brandtoft – Hverdagsnatur  
- Annita Svendsen – LIFE projekt i 

Himmerland 
Naturseminar 2022:  
- Morten DD Hansen – Naturens tilstand 

i Danmark herunder i Varde Kommune 
- Thomas Bregnballe – Introduktion til 

Center for Vadehavsforskning og 
information herom 

- Peter Stubkjær Andersen – Ledelinjer i 
landskabet 

 

Til Naturseminar den 8. november 2023 var der 81 
tilmeldinger, hvor der var en god fordeling af 
politikere, Grønt Råd, udviklingsrådende og 
forvaltningen. Det besluttes derfor at man 
fortsætter med Naturseminar i 2024.  
 
Der vil igen blive nedsat en arbejdsgruppe fra 
Grønt Råd. Ideer til temaer eller oplægsholdere er 
mere end velkommen.  
 
Arbejdsgruppe:  
Merete  
Morten  
Lasse  

4. Grønt Råd tur den 25. april 2024 
 

Grønt Råd tager på udflugt i forbindelse med 
mødet den 25. april 2024. 
 
Tidsrummet for mødet vil blive udvidet, så vi 
mødes ved middagstid og slutter engang hen ad 
eftermiddagen.  
 



 

 

Har man gode ideer til hvor turen kunne gå hen, så 
er man velkommen til at melde ind til 
arbejdsgruppen. Hvis der ikke er nogle ideer, 
foreslås det at turen går til Letbæk og Kraruplund 
Skov, og ser det område Den Danske Naturfond har 
købt.  
 
Forslag fra medlemmer, på mødet:  
- Coop skov, Tistrup  
- Gammel skov vs. Ny skov.  
 
Planlægningen indgår i arbejdsgruppen for 
naturseminar.  
 
 

5. Naturkapitalindeks  
 

Klaus giver en kort genopfriskning på 
Naturkapitalindeks og hvad det indeholder Se 
PowerPoint.  
 
Steen Thomsen spørger indtil hvad resultaterne 
bruges til.  
- Det er et af fokusområderne fra Naturpolitikken.  
 
Indekset drøftes i plenum.  
  

6. Statens forslag til energiparker i 
kommunen.  

- Udpegede områder 
- Sammenhæng til Varde Kommunes VE-

politik  
 

Merete har ønsket en opdatering på energiparker i 
kommunen.  
 
Klaus Fries gennemgår de forskellige områder, se 
PowerPoint 
 
Preben Friis-Hauge: Det vil ikke være overraskende 
hvis der kommer et projekt, som går over 
kommunegrænsen.  
De røde områder er områder som tidligere har 
været forkastet, da planloven ikke gjorde det 
muligt.  
De Grønne områder er solcelleparker, som er 
indenfor solcellekort i 2021.  
Vindmølle 
Der forventes en ny ansøgningsrunde i 2026 for 
vindmøller.  
 
Merete Hansen forslår at man kunne have en 
ambition om at for hver hektar man bruger på 
energi, bruger man en hektar på natur.  
 
Der spørges ind til hegnet i forbindelse med 
opførelse af energiparker.  
- Der er retningslinjer for hvor finmaskede hegnene 
skal være. Det er tænkt ind fra forvaltningens side. 



 

 

 
 

7. Vild Med Vilje  
- Nye målsætninger i Varde Kommune for 

VMV på egne arealer, hvordan drives 
processen fremad? 
 

Merete Vigen Hansen har efterspurgt en 
opdatering på Vild med Vilje. Arbejdet i 
arbejdsgruppen skal op i gear, men det skal det 
også politisk.  
 
Arbejdsgruppen arbejder på at finde et tidspunkt, 
hvor de kan mødes.  
 

8. Opdatering på driften af de kommunale 

skove i forbindelse med sankning.  

Merete Vigen Hansen har bedt om en opdatering i 
forbindelse med et facebookopslag omkring 
sankning. Merete finder ikke at tiltaget er i 
overensstemmelse med den netop vedtaget 
naturpolitisk, hvor et at målene er at skabe mere 
biodiversitet i kommunens skove.  Udtagning af 
træer understøtter ikke en positiv udvikling, da 
dødt ved et skove er vigtig for biodiversiteten. 
 
Udvalg for Plan og Teknik behandlede i april en sag 
om selvskovning i kommunale skove. Udvalget 
besluttede at der igen give mulighed for at man 
kan selvskove. Bl.a har der været en stor 
efterspørgsel på det efter høje priser på energi 
 
Preben Friis-Hauge: Det er ikke i alle skove der må 
sankes.  
 
Klaus Fries: Varde Kommune har 1000 hektar skove 
og små beplantninger, som er plantet for ca. 20 – 
30 år siden og hvor det er svært at få skovmaskiner 
ud og tynde. Det vil være i de skove man vil kunne 
sanke. Det har grundet energipriser været et 
ønske.   
 
Bent Jakobsen spørger ind til at sankningen er 
årstidsbestemt og om man har taget hensyn til 
rovfugleredder?  
- Sankning sker kun i vinterhalvåret. Kommunen 
har ikke kendskab til forekomster af rovfuglereder. 
Klaus Fries sender Bent et kort over hvilke skove 
der er åben for sankning. Kortet vil ligeledes 
sendes ud til resten af Grønt Råd med referatet.  
  

9. Eventuelt Steen Thomsen informerer om Varde Laksen som 
efter flere år med fremgang har oplevet en stor 
nedgang i antallet. Det drøftes hvad der evt. kunne 
være årsag og samtidig de generelle forandringer i 
naturen og dyrelivet.  
 

 



 

 

 

 


